
 

 

ERHVERVSMINISTEREN 

 

 

 

 

02. juni 2021 

ERHVERVSMINISTERIET 

 

Slotsholmsgade 10-12 

1216 København K 

 

Tlf. 33 92 33 50 

Fax. 33 12 37 78 

CVR-nr. 10092485 

EAN nr. 5798000026001 

em@em.dk 

www.em.dk 

 

Folketingets Skatteudvalg 

 

 

 

 

 

 

Besvarelse af spørgsmål 493 alm. del stillet af udvalget den 5. maj 2021 

efter ønske fra Rune Lund (EL). 

 

Spørgsmål: 

Vil ministeren redegøre for, om der i lyset af Greed-sagen og svindelma-

skine-sagen indgår overvejelser om at udfase 1.000 kr. sedlen, 500 kr. sed-

len og 100 euro sedlen, da kontanter åbenlyst gør det nemmere at svindle 

med moms og skat m.v.? 

 

Svar: 

Jeg lægger til grund, at spørgeren henviser til de risici, der er for hvidvask 

af midler fra kriminalitet som f.eks. momssvindel og skatteunddragelse ved 

anvendelse af pengesedler med et højt pålydende. 

 

Kontante betalinger kan ikke spores på samme vis som transaktioner, der 

foretages elektronisk. Anonymiteten gør det nemmere at hvidvaske eller 

finansiere terrorisme ved brug af kontanter. Det gør sig gældende, uanset 

om kontantbetaling foregår med pengesedler af høj eller lav pålydende. 

 

For at bekæmpe kriminalitet, herunder skatteunddragelse, hvidvask og fi-

nansiering af terrorisme, har Den Europæiske Centralbank stoppet produk-

tionen af 500-eurosedlen, idet det høje pålydende af 500-eurosedlen bl.a. 

gør det let at transportere store beløb over grænserne, hvorefter sedlerne 

kan hvidvaskes. Det fremgår bl.a. af Hvidvasksekretariatets & Sporings-

gruppens årsberetning fra 2010 samt Europols rapport Why is cash still king 

fra 2015. Der er ikke på samme måde stoppet for produktionen af 200- eller 

100-eurosedlen. På denne baggrund, herunder særligt den øget risiko for 

hvidvask, blev der i 2020 indført et forbud mod anvendelse af 500-euro-

sedlen i Danmark.  

 

I forhold til en afskaffelse af 1.000- og 500-kronesedlen er det National-

bankens samlede vurdering, at en afskaffelse af disse ikke er et effektivt 

middel til at minimere hvidvask og anden kriminalitet. Nationalbankens 

vurdering er bl.a. baseret på, at 1.000-kronesedlen primært anvendes til op-

sparing. Derudover er der begrænset viden om anvendelsen af disse sedler 

til illegale formål. Herudover er det Nationalbankens vurdering, at en ud-

fasning vil medføre øgede samfundsøkonomiske omkostninger til håndte-

ring af kontanter. Det skyldes, at der vil være et større seddelomløb (ved 

mindre pengesedler), der skal produceres af Nationalbanken samt håndte-

res af forretninger, banker og borgere.   
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Der er på den baggrund ikke overvejelser om at udfase 1.000- eller 500-

kronesedlen. 

 

For at bekæmpe hvidvask og terrorfinansiering ved betaling af store kon-

tantbeløb, uanset om dette måtte ske med pengesedler af større eller mindre 

værdi, har regeringen til gengæld i marts 2021 fremsat et lovforslag (L 

193), hvor det foreslås, at muligheden for at modtage kontantbetalinger 

sænkes fra højst 50.000 kr. til højst 20.000 kr. for erhvervsdrivende, som 

ikke er omfattet af hvidvaskloven.  

 

Jeg henviser i øvrigt til min besvarelse af ERU spørgsmål 7 ad L 193 stillet 

af udvalget den 22. april 2021. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

Simon Kollerup 
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